



FEDERAL PUBLIC SERVICE COMMISSION
COMPETITIVE EXAMINATION-2019
FOR RECRUITMENT TO POSTS IN BS-17
UNDER THE FEDERAL GOVERNMENT

Roll Number

ARABIC

TIME ALLOWED: THREE HOURS	PART-I (MCQS)	MAXIMUM MARKS = 20
PART-I(MCQS): MAXIMUM 30 MINUTES	PART-II	MAXIMUM MARKS = 80

- NOTE: (i) Part-II is to be attempted on the separate Answer Book.
(ii) Attempt **ONLY FOUR** questions from PART-II. ALL questions carry **EQUAL** marks.
(iii) All the parts (if any) of each Question must be attempted at one place instead of at different places.
(iv) Write Q. No. in the Answer Book in accordance with Q. No. in the Q.Paper.
(v) No Page/Space be left blank between the answers. All the blank pages of Answer Book must be crossed.
(vi) Extra attempt of any question or any part of the question will not be considered.

Part – II

- سوال نمبر 2 : اكتب في تاريخ فن المسرحية العربية بذكر مبسوط في أعلامه بالشام ؟ (20)
- سوال نمبر 3 : عرف الأسلوب العلمي البلاغي واذكر أنواعه بالأمثلة شعراً و نثراً؟ (20)
- سوال نمبر 4 : ما هي الصور الأولى للقصيد في الشعر العربي القديم ؟ و ابحث عن بناءها و اجزاءها ؟ (20)
- سوال نمبر 5 : اكتب ترجمة الناقد الحديث "طه حسين" وناقش عن آرائه النقدية في مجال الأدب العربي القديم ؟ (20)
- سوال نمبر 6 : اكتب الحروف الجارة و اشرح استخدامها بالأمثلة مع التطبيق؟ (20)
- سوال نمبر 7 : اشرح الأبيات التالية مع نبذة وجيزة حول ترجمة صاحبها و خصائص شعره: (20)
- ومن يجعل المعروف في غير أهله
ومن يعص أطراف الزجاج فإنه
ومن لا يذد عن حوضه بسلاحه
ومن يغترب بحسب عدوا صديقه
يكن حمده ذماً عليه ويندم
يطيع العوالي ركبت كل لهدم
يهدم ومن لا يظلم الناس يظلم
ومن لا يكرم نفسه لا يكرم

(20)

سوال نمبر 8 : اكتب شذرة علي الموضوعات التالية:

- (أ) المطابع العربية
(ب) رفاة بك الطهطاوي
(ج) وصف الخمریات
(د) المقامات
